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کوتاه اقتصادی

نشست خبری اظهارکرد متأسفانه با رکود مسکن، سهم تسهیلات بخش مسکن 
و ســاخت از کل تسهیلات شــبکه بانکی فقط 8/9 درصد در سالجاری بوده  که 

یک روند کاهشی داشته است. 
وی ســپس با اعلام آمار میزان تسهیلات مســکن طی سه سال اخیرافزود: 
تســهیلات شبکه بانکی برای بخش مسکن در سال نود و دو 12 درصد، در سال 
93 حدود 11/8 درصد، در 9 ماهه ســال 94 حدود 10 درصد و در ســال 95 به 

8/9 درصد رسیده است. 
بت شکن ادامه داد این روند کاهشی نشان می دهد که هنوز شبکه بانکی اراده 
لازم را برای پرداخت تســهیلات مسکن ندارد، اما بانک مسکن تسهیلاتی که در 
9 ماهه امسال پرداخت کرده است 15 هزار و 400 میلیارد تومان بوده است که 

27 درصد رشد داشته است.
این مقام بانکی سپس با اشاره رکود موجود در بخش مسکن و ساختمان گفت 
:باید کل اقتصاد حرکت کند تا بخش مســکن هم بتواند رشد کند این در حالی 

است که ما امسال شاهد کاهش بودجه عمرانی دولت نیز بوده ایم.
بت شکن همچنین از عدم اجرای مجوزهای قانونی افزایش سرمایه بانک مسکن 
نیــز انتقاد کرد و گفت :در قانون بودجه امســال حدود 5000 میلیارد تومان به 
منظور افزایش سرمایه این بانک از محل فروش دارایی های مازاد راه و شهرسازی 
در نظر گرفته شده که هنوز هیچ مرحله ای از آن محقق نشده است. این در حالی 
اســت که با پایان ســال جاری اگر اتفاقی نیفتد این قانون به طور خودکار دیگر 

قابلیت اجرایی نخواهد داشت.
وی افزود محل دیگر برای افزایش ســرمایه بانک مســکن استفاده 10 هزار 
میلیاردی از مــازاد تجدید ارزیابی دارایی های خارجی بانک مرکزی که قرار بود 
در قالب تبصره 35 قانون بودجه امســال به مرحله اجرا برســد، که این هم هنوز 
اجرایی نشــده و در مجموع هیچ اتفاقی برای افزایش بانک مسکن نیفتاده است.
این در حالی است که استفاده از مازاد تجدید ارزیابی بانک مرکزی موجب تزریق 
نقدینگی نخواهد شــد و تنها فروش اموال مازاد وزارت راه و شهرسازی است که 

عامل ورود نقدینگی به بانک مسکن است که اتفاق نیفتاد.
مدیرعامل بانک مســکن در ادامه پرداخت وام 40 میلیونی مســکن مهر را 
مشــروط دانست و توضیح داد: این تسهیلات به واحدهای در حال تکمیل تعلق 
می گیرد، ضمن اینکه این واحدها باید فروش نرفته و پروژه فعال باشد. همچنین 

تشخیص پرداخت با بانک مسکن خواهد بود.
بت شکن برآورد پرداخت وام 40 میلیونی را برای حدود 390 هزار واحد در 

کل کشور عنوان کرد.
وی در پاســخ به این سوال که آیا سقف وام 80 میلیونی مسکن سال آینده 
افزایش خواهد یافت؟ گفت: در حال حاضر با قاطعیت نمی توان شــرایط ســال 
آینده را پیش بینی کرد، بنابراین باید در مورد افزایش سقف وام 80 میلیون بانک 
مســکن به شرایط توجه ویژه ای داشت و پیش بینی که دارم این است که سقف 

وام افزایش نخواهد یافت.

رئیساتحادیــهکابینتســازانالبرز،گفــت:70درصد
کابینتسازهایایناستانتعطیلکردند.

قاسم  پورنظری در گفتگو با »نسیم آنلاین« بیان داشت: رکود ساختمان 
منجر شــده تا تمامی صنایع مرتبط با آن نیز دچار رکود عمیقی شوند، 

کابینت سازی نیز از این موضوع مستثنی نیست.
وی افــزود: خرید کاهش یافتــه و بنابراین انگیزه نیز برای کار وجود 
ندارد، همیشه با نزدیک شدن به پایان سال آن قدر فروش افزایش داشت 
که دیگر 3،2 ماه پایانی ســال نمی توانستیم سفارش جدیدی را بپذیریم 
اما الان هیچ سفارشی وجود ندارد و اکثر قریب به اتفاق همکاران ما بیکار 
بوده و فعالیتی ندارند. پورنظری گفت: رکود و کمبود کار در تمامی امسال 
بسیار چشمگیر بود لذا علاوه بر کاهش فروش مجبور شدیم که تولید را 
نیز کاهش دهیم، تعطیلی 70 درصد واحدهای تولیدی بسیار چشمگیر 
بوده است. وی اظهار داشت: در حال حاضر ما حداقل 55 جواز باطل شده 
داریم و این ها به غیر از کسانی هستند که دیگر کارشان رونق ندارد و یا 

فعلا دست از کار کشیده اند اما اعلام نکرده اند.
رئیس اتحادیه کابینت ســازان در رابطــه با تغییر قیمت کابینت نیز 
تصریــح کرد: از طرفی با این که قیمت MDF هم 10 درصد در ماه اخیر 
افزایش پیدا کرده اما از آن جهت که بازار کشش افزایش قیمت را ندارد 
و باید ده درصد بر روی قیمت افزوده می شــد نتوانستیم قیمت کالاهای 
خود را بالا ببریم. وی خاطرنشــان کرد: در این اوضاع بی رونقی، کاهش 
دادن تعرفه ترجیحی واردات از ترکیه به نفع تولیدکننده داخلی نیســت 
هرچند که مدتی قبل نیز از چین کابینت وارد کردند اما از آن جهت که 
با ســاختمان های ایرانی همخوانی نداشت اجناس چینی به فروش نرفت 

اما در هر حال این گونه واردات به نفع تولید داخلی نخواهد بود.

عضوکمیسیونتلفیقبودجه96مجلسگفت:ازسالآیندهماخذمالیات
ارزشافزودهبراساسمصرفنهاییخواهدشد.

هادی قوامی در گفت وگو با فارس درباره برخی موارد بودجه سال 96 کشور اظهار 
کرد: از سال آینده ماخذ مالیات ارزش افزوده بر اساس مصرف نهایی خواهد شد. اکنون 

در فرایندهای مختلف تولید از همه عوامل مالیات دریافت می شود.
وی ادامــه داد: نرخ مالیات در ســال آینده افزایش نــدارد. درآمد مالیات حدود 
97 هزارمیلیارد تومان اســت و دو تا ســه هزار میلیارد تومان افزایش درآمد داریم و 

پنج هزار میلیارد تومان نیز معافیت مالیاتی حقوق بگیران پیش بینی شد.
عضو کمیســیون تلفیق بودجه 96 مجلس در پاسخ به اینکه افزایش درآمدهای 
مالیاتی از کدام محل است خاطرنشان کرد: سازمان امور مالیاتی آمار دقیقی از وضعیت 
معافیت مالیات حقوق بگیران ندارد و هر بار یک رقمی را به مجلس برای افزایش معافیت 
حقوق ارائه کردند. قوامی افزود: امکان وصول درآمدهای مالیاتی بیش از آنچه پیش بینی 
شده وجود دارد. با توجه به اینکه 60 درصد تولید ناخالص داخلی )GDP( مربوط به 

مصرف است و مالیات بر مصرف در سال آینده ملاک خواهد بود.
وی درباره درآمدهای دولت از هدفمندی یارانه ها گفت: درآمدهای دولت در این 
بخش شفاف نیســت و دولت در طول این سال ها اضافه برداشت برای هدفمندی از 

منابع بودجه داشته که تخلف است.
عضو کمیسیون تلفیق بودجه 96 مجلس در مورد اینکه چرا بدهی دولت با وجود 
وعده ها نه تنها ثابت نمانده بلکه افزایش دارد اظهار کرد: هزینه های دولت در بخش 
جاری و عمرانی زیاد بوده و مخارج بیش از منابع است. همچنین برای اینکه کارهای 

عمرانی سرعت بگیرد، بازار بدهی ایجاد شده است.
دولت دو نوع کسری بودجه دارد که یک نوع کسری بودجه جاری به دلیل ضعف 
در وصول مالیات هاست. بدهی در بخش عمرانی بد نیست به شرط اینکه شفاف و قابل 
قبول باشد زیرا هزینه ها را پوشش داده و در بخش های دیگر صرفه جویی ایجاد می کند.
قوامی با اشــاره به اینکه درآمدهای نفتی به صادرات نفت و میعانات و نرخ دلار 
بســتگی دارد گفت: فرض بر این است که نرخ تسعیر ارز در سال 96 بطور میانگین 
حدود 3600 تومان باشد. درآمد نفتی دولت در سال 96 هم 105 هزار میلیارد تومان 
پیش بینی شد که 11 هزار میلیارد تومان نسبت به پیشنهاد دولت کاهش یافت چرا 

که پیشنهاد دولت 116 هزار میلیارد تومان بود.

سیانانگزارشداد:امضایقانونمهاجرتواعمالتحریمهایجدید،
قراردادبوئینگباایرانرادرگردابیازتردیدفروبردهاست.

به گزارش تســنیم به نقل از سی ان ان، معامله 8 میلیارد دلاری فروش 80 
فروند هواپیمای مســافربری بوئینگ به ایران پیش از ورود دونالد ترامپ به کاخ 
سفید نیز چالش های مختلفی را پیش رو داشت، اکنون با روی کار آمدن ترامپ 
و افزایش تنش ها بین تهران و واشنگتن بر سر آزمایش موشکی بالستیک ایران، 

تردیدها در مورد اجرای این معامله بیشتر نیز شده است.
عدم اجرای احتمالی این قرارداد می تواند خبری بد برای کارکنان کارخانه های 

هواپیماسازی و قطعه سازی باشد که شغل آنها بستگی به این معامله دارد.
ترامپ پس از ورود به کاخ سفید، یک دستور اجرایی مهاجرتی صادر و ورود 
اتباع 7 کشور مسلمان از جمله ایران به خاک آمریکا را ممنوع کرده است. همچنین 
هفته گذشته پس از آزمایش موشکی ایران، دولت جدید آمریکا مجموعه تحریم های 

جدیدی را علیه ایران به اجرا گذاشته است.
این تحریم های جدید به طور مشخص مانع از اجرای قرارداد بوئینگ با ایران 
نمی شــود، اما اگر ایران دســت به اقدام تلافی جویانه زده و معامله را لغو نماید، 
می تواند اجرایی شــدن این معامله را دشوار تر کند. معامله مشابه ایران با شرکت 
هواپیماسازی ایرباس فرانسه نیز در معرض خطر قرار خواهد داشت، زیرا هواپیماهای 
ایرباس نیز تعداد زیادی از قطعات خود را از شرکت های آمریکایی تهیه می کنند 

و فروش ایرباس ها به ایران به مجوز دولت آمریکا نیاز دارد.
ریچــارد ابولافیا، تحلیلگر صنعت هوانوردی در این باره گفت: »این وضعیت 

برای قراردادهای فروش هواپیما خوب نیست.«
با این حال شرکت بوئینگ از هرگونه اظهارنظر مستقیم در مورد چشم انداز 
قرارداد خود با ایران خودداری کرد. شرکت بوئینگ روز جمعه اعلام کرد: »ما در 
حال فعالیت به موجب ...مجوز فعلی هستیم... اگر ما دستورالعمل جدیدی از جانب 

خزانه داری آمریکا دریافت کنیم، بر اساس آن عمل خواهیم کرد.«
مشکل ترامپ این است که اتخاذ یک موضع سختگیرانه در قبال ایران می تواند 
به مشــاغل تولیدی در آمریکا لطمه بزند؛ حال آنکه وی گفته ایجاد فرصت های 
شغلی بیشتر در بخش تولیدی از اولویت های دولت وی است. شرکت بوئینگ و 
قطعه سازان وی نظیر شرکت جنرال الکتریک و یونایتد تکنولوژیز از شرکت های 
عمده ایجاد کننده فرصت های شــغلی در آمریکا هستند. بوئینگ پس از امضای 
قرارداد با ایران گفته بود که این قرارداد موجب حمایت از حدود 100 هزار فرصت 

شغلی در این شرکت و شرکت های قطعه ساز خواهد شد.
آدام پیلارسکی، معاون موسسه مشورتی آویتاس در این باره گفت: »این تنش ها 
واقعا اروپایی ها را آزرده خواهد کرد... و این می تواند موجب بروز مشکلاتی برای 
آمریکا شود زیرا ممکن است موجب کاهش وابستگی شرکت های هواپیماسازی 

اروپا به قطعات تولیدی شرکت های آمریکایی شود.«
ابولافیا گفت، دولت ترامپ برای به شکســت کشــاندن این قراردادها، لزوما 
نیازی به ممنوع کردن اجرای آنها ندارد. وی افزود، موضع ســختگیرانه تر ترامپ 
در مــورد ایران می تواند به توانایی ایــران در تامین مالی خرید هواپیما از طریق 
بانک های غربی لطمه بزند، زیرا این بانک ها احتمالا تمایلی به امضای قراردادهای 

پرریسک نخواهند داشت.
وی در ادامه گفت: »اگر وضعیت تامین مالی خرید هواپیماها بدتر و بدتر شود، 

این به تنهایی می تواند موجب لغو قراردادها شود.«

* عملیات کابل برگردان با هدف توســعه شــبکه کابل در مراکز مخابرات پیروزی، 
الانبیاء، کوثر، الغدیر، شــهید عاطف و دکتر حسابی از تاریخ 17 بهمن ماه آغاز  خاتم 
می شــود. به گزارش روابط عمومی مخابرات منطقه تهران، با اجرای عملیات مذکور 
ارتباط تلفنی مشترکین در مرکز مخابرات پیروزی با پیش شماره های 3325، 3330 
الی 3336، 3378، 3379 و 3660 در محدوده خیابان های محصل، پیروزی، دهقان و 
عادلی، در مرکز مخابرات خاتم الانبیاء با پیش شماره های 3660 الی 3667 در محدوده 
شهرک وحدت، میدان نفت و در مرکز مخابرات کوثر با پیش شماره های 3230 الی 
3232 در محدوده خلج آباد، پمپ بنزین و کوچه های خدابخشی و ولیعصر به مدت 
48 ساعت و در مرکز مخابرات الغدیر با پیش شماره های 3300 الی 3304، 3343، 
3368 الی 3373 و 3662 در محدوده خیابان های شــهید محلاتی، شــهید آیت ا... 
سعیدی، شهید ارجمندی راد و شهید ملاوردی خانی، در مرکز مخابرات شهید عاطف 
با پیش شماره های 7729، 7770 الی 7774، 7786 الی 7788 و 7670 در محدوده 
خیابان های 186 و 192 شرقی، تیرانداز و مهران سجده ای و در مرکز مخابرات دکتر 
حسابی با پیش شماره های 3961، 6510، 6511، 6514 الی 6517، 6519 و 6559 

در محدوده مرکز به مدت 72 ساعت با اختلال همراه است.   
*بهمناسبتدههمبارکفجرانقلاباسلامی،بانکسیناتعداد25دستگاه
آمبولانسبهمناطقکمترتوسعهیافتهکشوراهدامینماید.بهگزارشروابط
عمومیاینبانک،بانکمذکوردرراستایایفایمسئولیتهایاجتماعیوبه
منظورکمکبهبهبودوضعیتخدماتبهداشتیمناطقکمترتوسعهیافته
کشور،ازمحلعدمچاپتقویموسررسیدوحذفتبلیغاتمحیطی،تعداد25
دستگاهآمبولانسخریداریوبهمناطقکمترتوسعهیافتهکشوراهدامیکند.
* در ادامه روند ریزشی بورس در دولت حسن روحانی، شاخص کل بورس تهران در 
پایان معاملات دیروز هم 588 واحد سقوط کرد و به نیمه کانال 76هزار واحد رسید. 
شــاخص کل هم وزن نیز با کاهش 150 واحدی با عدد 15 هزار و 491 واحد مواجه 
شد. در این حال شاخص سهام آزاد شناور 818 واحد یافت. شاخص بازار اول نیز در 
حالی با کاهش 840 واحدی در حالی به رقم 54 هزار و 291 واحد رسید که شاخص 
بازار دوم با کاهش 901 واحدی عدد 164 هزار و 843 واحد را برای خود ثبت کرد. 
دیروز همچنین شــاخص کل فرابورس )آیفکس( با کاهش 10 واحدی به عدد 839 
واحد دســت یافت. طی سه سال اخیر ســهامداران بورس به دلیل تصمیمات دولت 
روحانی با زیان سنگینی روبروشده و سرمایه شان را از دست داده اند ولی دولت هیچ 

اقدام عاجل و موثری برای این وضعیت نکرده است.
*گمرکدربخشنامهای26گمرکوبازارچههایمرزیراازلیستترخیصو
وارداتقطعیلوازمیدکیخارجکرد.دراینبخشنامهآمدهاست:دراجرای
تصمیماتاتخاذشدهبرایارتقاسلامتاداری،مقررگردیدگمرکاتایلام،
شهرکرد،سنندج،خرمآباد،ســرو،خوی،تمرچین،پلدشت،منطقهویژه
اقتصادیپارس،بولخیر،کنگان،دیر،ریگ،دیلم،سجافی،میلک،میرجاوه،
پیشین،بم،فریدونکنار،خمیر،تیاب،سیریک،جاسک،هرمز،یزدانوکلیه
بازارچههایمرزیازپذیرشاظهارنامهوانجامتشریفاتگمرکیوارداتقطعی
لوازمیدکیخودرووموتورسیکلتخوددارینمایند.بهگزارشتسنیم،به
تازگیشبهاتیدرخصوصترخیصلوازمیدکیازاستانهایجنوبیکشور
منتشرشدهاست.کشــورهایچین،ژاپن،آلمان،کرهجنوبیوآمریکابه
ترتیببیشــترینصادراتوجذبمشتریدرمنطقهخاورمیانهدرزمینه

قطعاتیدکیخودرودارند.
* رئیس مرکز برنامه ریزی و نظارت بر دخانیات کشور پیش بینی کرد که تولید سیگار 
در سال جاری نسبت به سال گذشته از 30 میلیارد به 45 میلیارد نخ برسد. علی اصغر 
رمزی در گفت وگو با ایسنا با اشاره به اینکه در سال 1394 و 30 میلیارد نخ سیگار در 
داخل کشور )اعم از خارجی و داخلی( تولید شده است، اظهار کرد: پیش بینی  می کنیم 
که در سال جاری 45 میلیارد نخ سیگار در داخل تولید شود که نشان دهنده افزایش 
15 میلیارد نخ سیگار طی سال جاری است.وی ادامه داد: طی 10 ماهه سال جاری 
تولید داخل معادل 36/2 میلیارد نخ بوده که نسبت به مدت مشابه سال قبل که میزان 
تولید 23/6 میلیارد نخ بوده است، رشد 53 درصدی افزایش تولید سیگار داشته ایم.

سیانان:تحریمهایجدیدآمریکا
قراردادایرباسوبوئینگرالغومیکند

عضوکمیسیونتلفیقبودجه96مجلس:

مالیاتمصرف
جایگزینارزشافزودهمیشود

قیمتبازارنوعسکه
1/196/000سکه تمام طرح جدید
1/163/000سکه تمام طرح قدیم

626/000نیم سکه
333/000ربع سکه

212/000گرمی
114/442هر گرم طلای 18 عیار

نوعارز
3834دلار
4225یورو
4860پوند

1068لیر ترکیه
1068درهم امارات

قیمتسکهوارز)بهتومان(

صفحه 4
 یک شنبه ۱۷ بهمن ۱۳۹۵ 

۷ جمادی الاول ۱4۳۸ - شماره ۲۱۵۵4

سرویس اقتصادی-
درپسابرجامدوقراردادمهم
باخودروسازانفرانسویپژوورنو
توسطسایپاوایرانخودرومنعقد
قراردادها، این بر مبتنی و شده
بخشیازاستعدادهاوامکاناتاین
دوخودروسازداخلیبرایمونتاژ
چندینمدلخودروفرانســوی
بهکارگرفتهخواهدشدوبرروی
ازظرفیت کاغذقرارشــدهکه
قطعهسازانداخلیدرتولیداین

خودروهااستفادهشود.
این قراردادها تــا اینجا مفید به 
نظر می رســد، ولی مشــکل از آنجا 
شروع می شــود که پرسیده شود آیا 
تولیدکننــدگان قطعات خودرویی در 
کشــور آمادگی و امــکان همکاری با 
خودروســازان فرانسوی را دارند؟ این 
قرارداد در نهایت منجر به کدام نتیجه 
خواهند شد، نابودی صنایع داخلی یا 

بهبود وضعیت و پیشرفت آنها؟
برای پاســخ بــه این ســؤالات 
می بایست نگاه از بالا به قضیه داشته 
باشیم. در کشــور ما سند بالادستی 
چشــم انداز 1404 وجود دارد و تمام 
اسناد بخشی، از جمله سند اهداف و 
سیاست های صنعت خودرو، هم  ر استا 
با آن سند تدوین شده اند. در چارچوب 

این سند است که خودروسازان داخلی 
برنامه ریزی و سرمایه گذاری می کنند.

قراردادهای جدیدی که با همکاری 
و مشــاوره وزارت صنعــت معدن و 
تجارت، کمیســیون صنایع مجلس و 
سازمان گسترش توسط خودروسازان 
منعقد می شــود یک طــرح تجاری 
کلــی دارد. در این طرح تجاری یقینا 
تهیه کنندگان طرح بــه این واقعیت 
واقف هســتند که بیش از 84 درصد 
مواد و آنچه که در قیمت تمام شــده 
خودرو موثر اســت قطعه است و در 
قیمت فروش یک خودرو بیش از 70 
درصد ارزش خودرو را قطعه تشکیل 
می دهد، پس می شود گفت که نقش 
در شــکل گیری خودرو  قطعه سازان 

بیش از 70 درصد آن است.
یقینا  ایــن طــرح تجــاری  در 
خودروساز و دولت با هم سرمایه گذاری 
ثابــت موردنیاز و تأمین ســرمایه در 
گردش را پیش بینــی کرده اند. یکی 
از چهار شرطی که به عنوان مقررات 
وزارت صنعــت،  معدن و تجارت برای 
توســعه صنعت خــودرو در جریان 
عقد قرارداد با فرانســوی ها گذاشته 
شده، داخلی سازی بیش از40 درصد 
قطعات است که اگر رعایت شود و در 
مسیر صنعت چشم انداز حرکت کنیم 

اصولا نباید مشــکلی داشــته باشیم. 
ولی مشــکل از اینجا شروع می شود 
که حجم سرمایه گذاری مورد نیاز در 
صنعت قطعه سازی در این طرح های 
تجاری مشخص نیست. این در حالی 
اســت که اگر خواهان تامین نیاز آتی 
خودروسازی و قطعه سازی کشور در 
مسیر رســیدن به افق 1404 باشیم، 
می بایست سه میلیارد یورو به صورت 
ارزی و 10 هــزار میلیــارد تومان به 
صورت ریالی ظرف مدت سه سال از 
ســال 95 سرمایه گذاری ثابت در این 
صنعــت اتفاق بیفتد که از این میزان 
دو میلیارد یورو حداقل در ســال اول 

باید اتفاق بیفتد.
قدر قطعه سازان داخلی  اما امروز آن 
درگیر سرمایه در گردش  و نقدینگی  
ثابت  خود هستند که سرمایه گذاری 

فراموش شده است. 

وقتی پلت فرم خودرو خارجی به 
داخل کشــور منتقل می شود مطابق 
قرارداد منعقــده باید با حداقل عمق 
ساخت داخل چهل درصد شروع کند. 
نکته مهم این است که آیا قطعه سازان 
داخلی توان این همراهی را دارند؟ با 
حجم سرمایه گذاری کنونی، تکنولوژی 
نسبتا قدیمی، ماشین آلات فرسوده و 
زیرســاخت های موجود قطعه سازان 

یقینا پاسخ خیر است.
آیا ما با این روند سرمایه گذاری که 
از سند چشم انداز بیست ساله حدود 
دوازده سال آن گذشته است، در ظرف 
هشت ســال باقی مانده می توانیم به 
تولید 3 میلیون خودرو در ســال که 
یک میلیون آن صادراتی باشد برسیم؟ 
برای تولید این تعداد خودرو می بایست 
حجم نقدینگی در صنعت قطعه سازی 
کشــور به 25 میلیــارد دلار و حجم 

نقدینگی در بازار داخل به 6 میلیارد 
دلار و جمعا 31 میلیارد دلار برسد. 

با این شــرایط جواب یقینا خیر 
اســت چرا که ما حتی در مسیر افق 
چشــم انداز هم نیستیم و تا زمانی که 
قطار به ریل خودش برنگردد، پاســخ 

سؤال همچنان خیر خواهد بود.
یک نکته دیگر هم که مغفول  مانده 
اســت بلوکه و راکت شدن 10 هزار 
میلیارد تومان از سرمایه خودروسازان 
هست، در صورتی که کل بدهی جاری 
خودروســازی به قطعه سازی 7 هزار 

میلیارد تومان است. 
بعضی از خودروســازان داخلی بر 
خلاف قانون سهام خودشان را با ایجاد 
شــرکت های زیر مجموعه و واسطه 
کــردن آن ها، خریده انــد. جمع این 
سرمایه گذاری های ثابت حدود 7 هزار 
میلیارد تومان بوده که، بهره های بانکی 
حدود 3 هزار میلیارد تومانی مترتب بر 
این سرمایه گذاری فشار آورده و هر روز 
به حجم پول های بلوکه شده، می افزاید.
بهره هایی که فشار بخش عمده آن 
به قطعه ســازان آمده است. در مقابل 
دولت بعنوان متولی این خودروسازان، 
در قبال مطالبات و بدهی های معوق 
پاسخگو نبوده اســت که بر آن فشار 
افزوده و منجر به ورشکستگی تعداد 

زیادی از قطعه ســازان قدیمی شــده 
است و یا قطعه سازان را برای کم کردن 
هزینه ها خود به سمت واردات سوق 
داده کــه در نهایت هم به تولید ضربه 
زده و هم کیفیت را کاهش داده است.

بیان مشــکلات موجود  از  نباید 
ابا داشــت. باید به قلــب واقعیت ها 
ورود کــرد و ســوزنی هــم به خود 
بزنیم. اینکــه تحقیق و توســعه در 
سال های اخیر بشــدت کاهش یافته 
و نتیجه آن اختلاف فاحش 12 ساله 
از منظــر تکنولوژی و دانش با صنایع 
خودروســازی بزرگ دنیا شده است، 
مسئله بدیهی است و این اختلاف باعث 
از دســت دادن بازار قطعه و خودرو از 

سوی صنعت گران داخلی شده است.
با این وصف شــروط موجود در 
فرانســوی  با خودروســازان  قرارداد 
هیچــگاه عملی نخواهد شــد و اگر 
ایــن اتفــاق رخ دهد، نه تنهــا بازار 
 )OEM Original equipment manufacturer(
- اســتفاده از محصــول تولیدی یک 
کمپانی با برنــد کمپانی دیگر - را از 
دســت می دهیم بلکه 10 سال بازار 
خدمات پس از فــروش را هم تقدیم 
فرانسوی ها می کنیم و عملا چیزی به 
باقی  نام صنعت داخلی خودروسازی 

نخواهد ماند.

درحالیکهبرخیمعتقدند
کهبرایتأمینمیوهشبعید
وباتوجهبهسرمازدگیاخیر
نیازبهوارداتداریم مرکبات
ووزارتکشاورزیبایدمجوز
آنراصادرکنــد،مدیرکل
دفترمیوههایگرمسیریاین
هیچ که کرد اعلام وزارتخانه
و پرتقال واردات بــه نیازی
مرکباتنداریموذخیرهسازی
اینمحصولازطریقموجودی
داخلیوحدود600هزارتندر

حالانجاماست.
ابوالقاسم حسن پور در گفت وگو 
با ایسنا، اظهار کرد: سرمازدگی های 
اخیر در شمال کشــور به حدود 

450 هزار تن پرتقال آســیب زد، 
درحالی که تولید پرتقال دو میلیون 

و 300 هزار تن است.
وی با بیان اینکه دستگاه های 
متولی بایــد روی قیمت پرتقال 
نظارت بیشــتری داشــته باشند 
تــا بی رویه افزایــش نیابد، افزود: 
در حال حاضــر حدود 190 هزار 
تن پرتقــال در اســتان فارس و 
130هزار تــن در جیرفت کرمان 
روی درخت است که طی روزهای 
آینده برداشت می شود و 300 هزار 
تن پرتقال نیز در استان مازندران 
بدون آســیب مانده است. از این 
باقی مانــده فعلی 600 هزار تنی 
پرتقال می توانیم برای تأمین نیاز 

شــب عید و حتی ماه های پس از 
آن هم استفاده کنیم.

مدیــرکل دفتــر میوه هــای 

گرمســیری و نیمه گرمســیری 
وزارت جهــاد کشــاورزی ادامه 
داد: حتــی در صورت احتســاب 

ســرانه مصــرف 2/5 کیلوگرمی 
پرتقال در هر ماه حدود 200 هزار 
تن از این محصــول برای تأمین 

نیــاز داخلــی لازم داریم که این 
هزارتن می تواند تا ســه ماه   600
آینده پاسخگوی نیاز داخلی باشد. 
البته ذخیره سازی این محصول نیز 
از محل تولید پرتقال در مازندران 
و استان های جنوبی ذکر شده از 
سوی سازمان تعاون روستایی در 

حال انجام است.
حســن پور تأکید کــرد: هیچ 
نیازی به واردات پرتقال نداریم و 
کمبودی نیز در این زمینه وجود 
نــدارد؛ بنابراین به جای تأکید بر 
واردات باید همه دســت به دست 
هــم دهیم تا بــازار این محصول 
برای شــب عید و ماه های پس از 

آن عادلانه کنترل شود.

وزارت کشاورزی: نیازی به واردات میوه نداریم

رئیسانجمنصنایعپروفیل
دروپنجرهگفت:باگذشتیک
ونیمماهازنامه14تشکلصنعتی
بهرئیسجمهوربرایجلوگیریاز
ارزانفروشیمواداولیهصادراتی،
هنوزپاسخیدریافتنکردهایم.

حسین طوســی در گفت وگو با 
خبرگزاری فارس، اظهار داشت: حدود 
یک و نیم ماه پیش بود که 14 تشکل 
صنعتــی در نامه ای به رئیس جمهور 
خواســتار جلوگیری از ارزان فروشی 
مواد اولیه صادراتی کشــور شدند تا 

بــه جای خام فروشــی آنها با قیمت 
پاییــن، از این مواد در صنایع داخلی 

استفاده شود.
وی ادامــه داد: تاکنــون هیــچ 
پاســخی به این نامه داده نشــده و 
جلسه ای در این مورد از سوی دولت 

یا وزارت صنعت برگزار نشده است.
رئیــس انجمن صنایــع پروفیل 
در و پنجره با بیان اینکه مشــکلات 
صنایع در حال تشــدید است، گفت: 
صنایع داخلی زمین گیر شــده اند و 
با مشــکلات زیــادی از جمله رکود 

و بدهــی بانکی روبه رو هســتند که 
برای حل این مشــکلات، نامه ای به 

رئیس جمهور نوشتیم.
طوسی تصریح کرد: در این مورد 
فقط یک جلســه در اتــاق بازرگانی 
تشکیل شــد که در آن جلسه، یکی 
از مدیران وزارتخانه نیز حضور داشت 
که با حالت توهین آمیزی با صنعتگران 
صحبت می کرد و این مســئله باعث 

اعتراض حاضران در جلسه شد.
وی افزود: در جلســه گفتیم که 
این تشــکل های صنعتی وابسته به 

رانــت یا اهل قاچاق نیســتند، بلکه 
برای حل مشکل شان به رئیس جمهور 
نامه نوشــته اند. در نهایت قرار شــد 
مزیت هایی که بــرای صنایع بزرگ 
وجــود دارد، به صنایــع کوچک نیز 
اختصــاص یابــد، به طــوری که از 
مزیت هایــی ماننــد معافیت هــای 
صادراتی و همچنین انرژی ارزان قیمت 

برخوردار شویم.
رئیــس انجمن صنایع پروفیل با 
بیان اینکــه صنایع بزرگ در فروش 
تولیدات خود به شرکت های خارجی 

مالیات 9 درصــدی ارزش افزوده را 
پرداخت نمی کنند، گفت: چرا صنایع 
کوچک برای خرید پروفیل پی وی سی 
باید مالیات 9 درصدی پرداخت کنند، 
ولی این مســئله در صادرات صنایع 

بزرگ لحاظ نمی شود؟
طوســی تصریح کرد: همچنین 
صنایع بزرگ از خوراک ارزان قیمت 
برخوردار هســتند به طوری که گاز، 
میعانــات گازی و ســنگ آهن را با 
قیمت پایین می خرند، ولی محصول 
خود را با قیمت بالا به صنایع وابسته 

عرضه می کنند که این مســئله نیز 
مورد اعتراض صنعتگران است.

وی تأکید کــرد: تولیدکنندگان 
همچنان منتظر گرفتن پاسخ از سوی 

رئیس جمهور در این مورد هستند. 
همچنین محمد افشارنژاد، رئیس 
انجمن سیم و کابل نیز در گفت وگو با 
فارس با بیان اینکه پاسخی از سوی 
رئیس جمهــور به نامه تشــکل های 
صنعتی داده نشــده اســت، گفت: 
وزارت صنعت نیز جلســه ای در این 

مورد برگزار نکرده است.

رئیسانجمنصنایعپروفیل:

نامه 14 تشکل صنعتی به رئیس جمهور بی پاسخ ماند

سرپرستاسبقوزارتاقتصاد
ازتناقضهایدولتحسنروحانی

دررفتاروگفتارانتقادکرد.
حســین صمصامــی، عضو هیئت 
علمی دانشــگاه شــهید بهشــتی در 
گفت وگو با تسنیم،گفت: وزرای اقتصادی 
در سال94 با نامه ای اعلام می کنند که 
وضعیت اقتصاد در مرز هشــدار است. 
اما درهمین شــرایط بخش دیگری از 
مســئولان دولت ادعا می کنند، اجرای 
سیاست های »خروج غیرتورمی از رکود« 
موفقیت آمیز بوده اســت. در حالی که 
باید پرسید اگر سیاست ها موفقیت آمیز 
بوده است، چرا وزرا باید نامه بنویسند؟
وی افــزود: مجمــوع تناقض های 
رفتاری دولت نشان دهنده این است که 
دولت در عرصه سیاست های اقتصادی، 
اشــتغال زایی، کاهش بیکاری، کاهش 
تورم و رشــد اقتصادی هیچ سیاســت 
مشــخصی که برگرفته از یک تحلیل 

واقعی از اقتصاد ایران باشد، ندارد. 
این کارشــناس حــوزه اقتصادی 
اظهار داشت: در حالی که نرخ بیکاری 
در تابستان سال 95 از سوی مرکز آمار 
12.7 درصد اعلام شده است و این رقم 
نسبت به سال گذشــته افزایش یافته 
است، اما مسئولان خبر از افزایش رشد 

اقتصادی می دهند!

بانکمرکزیکنترلرشد
نقدینگیراندارد

وی با بیان اینکه نگاهی به وضعیت 
اقتصادی کشور نشان می دهد در برخی 
موارد یا مسئولان بی اطلاع هستند یا از 
وظایف خود قصور می کنند، ادامه داد: در 
بخش پولی و مالی و در بخش خلق پول 
و رشد نقدینگی، باید گفت که کنترل 
رشــد نقدینگی از دست بانک مرکزی 
در رفته است و بانک مرکزی در شرایط 
موجود قدرت کنترل نقدینگی را ندارد. 
نقدینگــی در اقتصاد ایــران به صورت 

ساعتی در حال افزایش است.
صمصامی در بیــان علت افزایش 
نقدینگی در کشــور گفت: بی سامانی، 
ناکارایی و بی ثباتی در سیستم بانکی و 
عملکرد دولت علت اصلی رشد نقدینگی 
بی  هدف و افسارگسیخته در کشور است. 
به عنوان مثال افزایش بدهی دولت به 
سیســتم بانکی یکی از نمونه های آن 
است. متأسفانه دولت از سیستم بانکی 
کسری درآمدهای خود را تأمین می کند. 
در حال حاضر بدهی دولت به سیستم 

بانکی در حال افزایش است.
این کارشــناس اقتصــادی درباره 
بدهی دولت به سیستم بانکی گفت: بر 
اساس اعلام بانک مرکزی، بدهی بخش 
دولتی به بانک مرکزی در شهریور 93 از 

35 هزار میلیارد تومان به حدود 62 هزار 
میلیارد تومان در آبان 95 رسیده است، 
یعنی در طول 2 سال حدود 2 برابر شده 
است. این میزان رشد در سال های اخیر 
بی سابقه بوده است. این اتفاق به معنی 
افزایش پایه پولی و رشد نقدینگی است.
وی ادامه داد: از ســوی دیگر اگر 
خلاصــه دارایی ها و بدهی  های بانک ها 
و مؤسسات غیر بانکی را بررسی کنیم، 
بدهی بخش دولتی در شهریور 93 از 93 
هزار میلیاردتومان به 147 هزار میلیارد 
تومان در آبان 95 رســیده است. یعنی 
رشــد بدهی بخش دولتی به سیستم 

بانکی مدام در حال افزایش است.
صمصامی افزود: این موضوع حکایت 
از ایــن دارد که دولــت در بخش های 
مختلف با کسری هایی روبه رو است. وی 
با اشاره به اینکه روند کاهش تورم با رشد 

نقدینگی معکوس شده است ادامه داد: 
در شرایطی که ابعاد رکود در اقتصاد در 
حال افزایش است رابطه رشد نقدینگی 
و تورم معکوس شده است. یکی از دلایل 
مهم این رخداد افزایش بی رویه واردات 
است. صمصامی بیان کرد: درحال حاضر 
بازار ایران را محصولات خارجی پرُ کرده 
است. تعداد زیادی از تولید کننده ها به 
جای تولید داخلــی، انبارهای خود را 
محل نگهداری کالای خارجی وارداتی 
کرده اند. واردات از چین لطمات شدیدی 
بر تولید و اقتصاد کشور وارد کرده است.

مخفیکردنآماراقتصادی
ازمردم

وی اظهــار داشــت: بخش قابل 
توجهی از واردات قاچاق است که در 
آمار رسمی وجود ندارد. در حالی که 
رقم واردات رســمی کشور از حدود 

71 میلیارد دلار در ســال 1393 به 
حدود 52 میلیارد دلار در ســال 94 
کاهش یافته اســت، اما رکود شدید 
اقتصاد ناشی از واردات بی رویه گویای 
حقیقتی است که در آمارهای رسمی 
مشخص نیست. متأسفانه آمار دقیقی 
از قاچاق در کشــور وجود ندارد. اگر 
اعــلام می شــود که میــزان واردات 
قاچاق در سال 25 میلیارد دلار است، 
ایــن عدد کف واردات قاچاق اســت. 
سرپرست اسبق وزارت اقتصاد با اشاره 
به رشد اقتصادی در 6ماهه سال 95 
گفت: مرکز آمار ایران رشد اقتصادی 
94 را 1/3 درصد اعلام کرده است. از 
ســوی دیگر بانک مرکزی این نرخ را 
هنوز اعلام نکرده اســت. اما براساس 
اطلاعــات موجــود در بانک مرکزی 
رشد اقتصادی 94 منفی است. مطابق 
گزارش هایی که در خود بانک مرکزی 
وجود دارد، رشد اقتصادی منفی 1/7 

درصد است.
وی افزود: هنگامی که بانک مرکزی 
رشد 93 را 3 درصد اعلام می کند، دولت 
به سرعت میزان رشد را اعلام می کند 
اما در ســال گذشــته که میزان رشد 
منفی بوده اســت دولت هیچ واکنشی 

درخصوص اعلام آن نشان نمی دهد. 
این کارشناس اقتصادی ادامه داد: 

دولت در اعلام آمارها مصلحت اندیشی 
می کند هر کجا که لازم باشــد استناد 
آماری، بانک مرکزی اســت و هر کجا 
لازم باشد اســتناد مرکز آمار است. در 
برخی موارد هم اگر دولت صلاح ببیند 
هیچ رشدی را اعلام نمی کند. بستگی 
دارد که کدام آمار بالاتر و یا کمتر، مثبت 

و یا منفی باشد.
صمصامی ســپس باانتقاد از رفتار 
دولت گفت: با وجود اینکه دولت شعار 
»دانستن حق مردم است« سرمی  دهد، 
اما در عملکرد خود از ارائه آمار و تلاش 
اقتصادی خودداری  ایجاد شفافیت  در 
می کند. اینجاست که به خوبی می توان 
فهمید دولت تا چه حد به شعار دانستن 

حق مردم است، پایبند است.
این کارشناس اقتصادی گفت: رشد 
اقتصادی 7/4 درصدی 6ماهه امســال 
عمدتا مدیون رشــد گــروه نفت بوده 
اســت. گروه نفت در 6 ماهه ســال 95 
به قیمت های ثابت ســال 83 رسید که 
حدود 61 درصد رشد مثبت داشته است. 
وی بیان کرد: از یک سو مقام معظم 
رهبری اعلام می کنند که خام فروشی 
نباشد و وابستگی اقتصاد به نفت کاهش 
یابد از سوی دیگر دولت رشد اقتصادی 
را ایجاد می کند که سهم قالب آن نفت 

و خام فروشی است.

صمصامی:

دولت فقط آمارهای اقتصادی را که به نفعش باشد اعلام می کند

با بانکمســکن مدیرعامل
انتقادازرفتاردولتدرعدماجرای
مصوباتافزایشسرمایهاینبانک
گفت:متاسفانهازسال92تاکنون
کل تســهیلات پرداخت میزان
سیستمبانکیبرایمسکنروند

کاهشیداشتهاست.
محمدهاشــم بت شــکن در یک 

رئیسکلبانــکمرکزیاز
به خاص افراد برخی دسترسی

اطلاعاتدربورسانتقادکرد.
به گزارش فارس، تعداد بانک های 
زیان ده در کشور در حال افزایش است 
و علاوه بــر بانک های تجارت، ملت، 
صادرات،  گردشگری، دی، سرمایه و 
ایران زمین، صورت های مالی 9 ماهه 
95 بانک اقتصاد نوین با بیش از 500 
میلیارد تومان زیــان و صورت های 
مالی ســه ماهه بانک پارســیان هم 
بیــش از 260 میلیارد تومان زیان را 

ثبت کرده اند.

رئیس کل بانک مرکزی در پاسخ 
به این ســوال که به نظر شما آیا این 
بانک ها از زیان ده بودن خارج می شوند 
یا خیر، به فارس گفت: به نظر من این 
اتفاقات هشدار بسیار بزرگی است و 
مهم ترین تأثیر را از این هشــدارها 
ســهامداران بانک ها باید بگیرند که 
مدیرانی را منصوب کنند که می  توانند 
آن بانک مربوطه را به سمت رشد و 
بالندگی ببرند و بتوانند ارزش افزوده 

خلق کنند و سودآور شوند.
سیف تأکید کرد: بورس و اوراق 
بهادار هم در رابطه با خرید و فروش 

ســهام بانک هــا و بنگاه هایی که در 
بورس ها هســتند نظارت دارد و یک 
مســئولیت عمده اش شفاف ســازی 
اطلاعات است. کسی نباید اطلاعات 
خاص داشته باشد. هرگونه اطلاعاتی 
در مورد هر بنگاه اقتصادی که عضو 
بورس اســت وجود داشته باشد باید 
در معرض دسترسی همه فعالین این 

بازار باشد.
وی ادامه داد: یکی از بحث هایی 
که وجود دارد بحث سود علی الحساب 
پرداختی به ســپرده گزاران اســت. 
مدیران مسئول این کار هستند. بانک 

مرکزی هم تذکرات لازم را داده است. 
اگر بانکــی پیش بینی نمی  کند یک 
سودی محقق شود نمی تواند بیشتر از 
آن را به عنوان علی الحساب پرداخت 
کند. این علی الحساب هر چقدر بیشتر 
از حق خود سپرده گذار باشد آخر سال 
تبدیل به هزینه خود بانک می شود. 
لذا از همان ابتــدا مدیریت تک تک 
بانک هــا باید جلــوی آن را بگیرند.

رئیس کل بانک مرکزی در پاسخ به 
این سوال که در طول دولت یازدهم 
چه تعدادی از بدهکاران کلان بانکی 
کاهش پیدا کرده اند، گفت: نســبی 

اســت لذا نمی توانم تعداد بگویم. در 
گذشته فهرستی را به مرجع قضایی 
ارائه کردیم و در جلســه اخیر ستاد 
مبارزه با مفاســد اقتصادی هم این 
موضوع مورد بحث قرار گرفت و قرار 
شد بنا به توضیحی که دادستان تهران 
دادند یک لیست مجددی که مواردی 
از بدهی معوق هستند را ارائه کنیم. 
سیف در پاســخ به این سوال که در 
فهرســتی که به مرجع قضایی ارائه 
کردید چه تعــداد بودند، گفت: این 
فهرســت شــامل 575 نفر بود و به 
تدریج از بالا تــا پایین به این موارد 

رسیدگی شده و با تک تک این افراد 
صحبت شــده و نتایج خوبی هم به 
همراه داشته است. از بین آن 575 نفر 
تعداد بسیار زیادشان تعیین تکلیف 
شده است و برخی ها نیز وقتی دیدند 
موضوع جدی اســت و نیازی نیست 
تا آخرین مراحل قضایی طی شــود 
آمدند و نســبت به پراخت بدهی ها 
اقــدام کردند و برای برخی  دیگر نیز 
پروســه قضایی در حال انجام است 
و اکنون نیز مــا می خواهیم مجددا 
یک بازنگری داشــته باشیم و لیست 

جدیدی ارائه کنیم. 

سیف:کسی نباید در بورس اطلاعات خاص داشته باشد

رئیساتحادیهکابینتسازانالبرز:

70درصدکابینتسازهاتعطیلکردند

مدیرعاملبانکمسکنباانتقادازعملکرددولت:

کلتسهیلاتبانکیبرایمسکن
طی3سالاخیرروندکاهشیداشتهاست


